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Na osnovu clana 187 i 188 Poslovnika Skupstine Crne Gore, ministru
poljoprivredi I ruralnog razvoja gospodinu, Milutinu Simovlcu, postavijam
sljedece .

POSLAIMICKO PITAIMJE:

Vlada Crne Gore je pocetkom prosle godlne donljela Odiuku o privremenoj
zabrani Izvoza odredenlh drvnih sortimenata.Kakvl su rezultati ove odiuke sa
ekonomskog,socijalnog I ekoloskog aspekta.

Obrazlozenje

Crna Gora spada u red najsumovitljih zemaija u Evropi,preko 50 procenata
tentorije Crne Gore je pod sumom.Sume Crne Gore su danas najznacajnijl
prirodnl resurs,posebno u sjevernom regionu.Najznacajni prolzvod sume je
drvna masa koja se korlsti u gradevinarstvu I za grijanje stanovnIstva.Prema
tome proizvodnja 1 trgovlna drvnih sortimenata doprlnosi 1 poboljsanju
zivotnog standarda gra(Jana,posebno u rurallnim sredinama.Sume igraju vaznu
ulogu i u ocuvanju voda,sprecavaju erozlju zemljlsta,rezervoar su
klseonlka,preciscivac vazduha od co2 I dr.

Odrzivo gazdovanje sumskim resurslma treba da je priorltet ove viade I ovog
mlnistarstva,pa I ovu odiuku Viade da privremeno zabrani izvoz sirovine
gledam u torn pravcu tj u pravcu odrzivog upravijanja sumama,sto znaci brigu
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vlade o sumskim resursima i njihovo koriscenje na nacin koji odrzava

biodiverzitet,produktivnostregenerativnu sposobnost,ekoiosku,ekonomsku i
socijainu funkciju Crnogorskih suma.

Vlada Crne Gore brine o sumama, kao znacajnom ekoloskom, socijalnom i
ekonomskom resursu^ sto je i potvrdeno aktivnostima koje su realizovane u
prethodnom periodU; gdje su sprovedene odiuke i mjere dale niz pozitivnih
rezultata u oblasti unapredenja djelovanja institucija u sumarstvu 1 na planu
bolje vaiorizacije sumskih resursa u Crnoj Gori. Ali, za ostvarivanje jos boljih
rezultata i ocuvanje sumskih resursa za buduce generacije u Crnoj Gori,
potrebna je pojacana briga, zajednicke aktivnosti 1 doprinos svih cinilaca

drustva, kako nadleznih institucija, tako i civilnog sektora, aii I svakog
pojedinca.

Na okruglom stolu odrzanom danas u PKCG povodom 21. marta - Svjetskog
dana suma, generaini direktor Direktorata za sumarstvo 1 drvnu industriju
Adem Fetid istakao je da su napori u prethodnom periodu bill usmjereni u
pravcu obuzdavanja enormnog izvoza drvnih sortimenata kao sirovine za drvnu

industriju, sto je i ucinjeno pocetkom prosle godine donosenjem Odiuke o
privremenoj zabrani izvoza odredenih drvnih sortimenata. Efekti eve odiuke,
aii 1 drugih aktivnosti koje su preduzete, prema rljecima Fetica, uticali su na
smanjenje bespravnih sjeca i pritiska na sumu.

„Rezultat odiuke bilo je i potpuno zaustavljanje izvoza trupaca i ogrijevnog
drveta, odnosno znacajno povecanje izvoza rezane grade i drvnog peleta.
Rezultat ove mjere je i stabilizovana ponuda industrijskog drveta domacoj
drvnoj Industriji, kao i ponuda I cijena ogrijevnog drveta namijenjenog
stanovnistvu", kazao je Fetid. Konkretno: u 2017. godini je 39 puta manji izvoz
trupaca nego prethodne godine, a 54 puta manji nego 2015. godine; u 2017.

godini izvoz ogrijevnog drveta je 75 odsto manji nego u 2016. 1 2015; u 2017.
godini 2,67 miliona eura je vedi izvoz peleta u odnosu na 2016; u 2017. godini
3,58 miliona eura vedi izvoz odradenog drveta nego u prethodnoj godini.

Generaini direktor Direktorata za sumarstvo je dodao I da su pojacane kontrole

pradenja realizacije koncesionih ugovora. „Unapredena je evidencija pradenja,
obracuna i naplate naknada po osnovu korisdenja suma i obezbijedene su
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garancije za dobro izvrsenje ugovora o koriscenju suma", kazao je FetiC; sto je
rezultiralo da su u 2017. godini povecani i prihodi po osnovu koriscenja suma

za 800.000C.

Fetic je podsjetio da je u okviru nastavka reformi u ovoj oblasti, na bazi studija
pripremljenih uz podrsku Svjetske Banke, u toku medunarodni tender za izbor
konsultantske kuce, odnosno tima eksperata koji ce u saradnji sa

Ministarstvom uraditi reorganizaciju koncepta dosadasnjeg nacina koriscenja

suma, ukljucujuci organizacioni 1 zakonodavni okvir, procjene fiskalnog uticaja
na privredu i gradane 1 definisanje finansiranja sektora sumarstva.

„Ovaj model u osnovi podrazumijeva sveobuhvatno drugaciji odnos prema
sum!"; kazao je Fetic dodajuci da pojacana briga za stanje 1 buducnost suma

mora da bude zajednika aktivnost svih ciniiaca, kako nadleznih institucija, tako i
civilnog sektora, all 1 svakog pojedinca.

Osim teme odrzivog koriscenja suma, ucesnici okrugiog stola koje je
Ministarstvo poljoprivrede organizovalo u saradnji sa NVO koje se bave
zastitom zivotne sredine, ucesnici skupa su diskutovali na temu evidentnog

negatidnog uticaja klimatskih promjena na stanje suma, kao i potrebi podizanja
svijesti javnosti o vaznosti ocuvanja suma kao jednog od najvaznijih prirodnih
resursa na planeti.

Istaknuto je da su posebno ugrozene najvaznije funkcije sume, kao sto su su
one koje sluze kao jedinstven i nezamjenjiv odgovor na smanjenje
ugljendioksida u atmosferi kao osnovnog uzrocnika pojacanih efekata stakiene
baste, odnosno globainog zagrijavanja. Posebno je potencirana potreba
zajednickih napora u suocavanju sa sve vecim rizicima od pojave sumskih
pozara.

Predstavnica NVO Green Home, Natasa Kovacevic, istakla je potrebu bolje

zastite suma od devastacije, naglasavajuci znacaj podizanja svijesti o potrebi
zastite ovog resursa.

Predstavnik NVO „Zeleni Radosav Nikcevic naglasio je potrebu uvodenja
integrisanog sistema gazdovanja sumama, i jacanja kadrova, posebno u dijelu
obrazovanja u sumarskoj struci.
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Okruglom stolu su prisustvovali i predstavnici zavoda za hidrometereologiju i
seizmologiju u Nacionalnih parkova Crne Gore.

Snimci CZlP-a su rezultat laickog shvatanja

Povodom satelitskih snimaka koje je danas povodom Svjetskog dana suma

objavio Centar za zastitu i proucavanje ptica (C21P), uz konstataciju da se iz
svemira vidi kako se upravija sumama u Crnoj Gori, isticemo da odslikavaju

laicko shvatanje sumarstva.

Name, snimci koji su objavijeni mogu ukazivati na degradaciju usijed raziicitih
faktora. Sumski pozari i uticaj vjetrova mogu izazvati devastaciju suma na

vecim povrsinama, a jedina mjera koja siijedi u takvim slucajevima je sjeca
suma. Naravno da ce takvi zahvati biti vidijivi ne same iz vazduha, nego i sa

kopna. Sjece suma sa radikalnijim zahvatima mogu biti i planske mjere u
slucajevima rekonstrukcije izdanackih i visokih degradiranih suma. iznad
Njemacke i Austrije cete uociti znacajno radikalnije zahvate i ciste sjece na
velikim povrsinama^ pa niko ne govori o tome da te drzave devastiraju svoje
sume. Problem je, ako takvo stanje potraje u kontinuitetu, a mjere obnavjanja
izostanu. Tada se tek moze govoriti o unistavanju suma.

U svakom siucaju, ne iskijucujemo postojanje bespravnih sjeca kao pojava, ali
se ni u kom slucaju, samo kroz tu pojavu, opste stanje suma ne moze

ocjenjivati kao devastirajuce i katastrofaino.
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